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تصمیم دولت و 
مجلس برای بنزین 

چیست؟
عضو کمیســیون انرژی مجلــس خبر داد   
پالایشــگاه ها ۱۶۲ هــزار میلیــارد تومان از 
دولــت مطالبــه دارند و البتــه دولت هم 
در زمینــه تأمین خــوراک از پالایشــگاه ها 
طلبکار اســت کــه باید تهاتر انجام شــود 
و باید این مشــکلات به نوعی حل شــود تا 
بتوان مشکل کمبود ســوخت را حل کرد. 
رمضانعلی سنگدوینی به ایلنا گفت: «یکی 
از مهم ترین احکام در برنامه هفتم توسعه، 
بهینه سازی مصرف انرژی و سوخت است. 
اینکه روزی بیــن ۱۲۰ تــا ۱۴۰ میلیون لیتر 
بنزین مصرف می کنیم رقم بالایی اســت و 
قبل از هر اقدامی باید این روند کنترل شود. 
اکنون مســئله ناترازی نیســت؛ زیرا هرقدر 
هم بنزین تولید شود، مصرف می شود». او 
افزود: اکنون ۵۰ درصد مردم خودرو دارند 
و تعداد زیادی نیز بیــش از یک خودرو در 
اختیــار دارند. خودروهایی کــه در هر ۱۰۰ 
کیلومتر پیمایش حدود ۱۰ تا ۱۵ لیتر مصرف 
سوخت دارد و این رویه مهم ترین موضوعی 
است که در راســتی حل مشکل بنزین باید 

اصلاح و ساماندهی شود.
 مــا صندوقی در بودجه بــا عنوان صندوق 
بهینه سازی مصرف انرژی و سوخت تعریف 
کردیــم و دوهزارو ۵۰۰ میلیــارد تومان هم 
اعتبار بــرای آن در نظر گرفتیم تا مصرف را 
اصلاح کنیم. عضو کمیسیون انرژی مجلس 
با تأکید بر اینکه خودرویی که ۱۵ لیتر در هر 
۱۰۰ کیلومتر مصرف بنزین دارد باید از چرخه 
تولید خودرویی کشور خارج شود، تأکید کرد: 
در جلسه ای که اخیرا با مدیران پالایشگاه ها 
و معاون وزیر نفت در امور پالایش و پخش 
داشتیم، عنوان شد که پالایشگاه ها تا حدی 
امــکان تولید دارنــد و بیش از این میســر 
نیســت. هرچنــد برنامه افزایــش تولید در 
دســتور کار قرار دارد اما موضوع اصلی این 
اســت که ابتدا باید بخش تقاضا را سامان 
دهیــم؛ زیرا افزایش عرضه فقط به مصرف 
بیشتر دامن می زند. راه دیگر اینکه باید سبد 
سوخت را متنوع کنیم و علاوه بر بنزین باید 
سی ان جی را به میزان بیشتری وارد چرخه 
سبد سوخت کنیم. همچنین باید از ظرفیت 
ال پی جــی تولیدی در کشــور نیز اســتفاده 
کنیم. مشکل ما این است که علاوه بر بنزین، 
به لحاظ تولید گاز هم مشــکل داریم و این 
باعــث می شــود در آینده نتوانیــم خوراک 
پالایشگاه ها برای تولید بنزین را تأمین کنیم و 
این در حالی است که نیروگاه ها هم با مشکل 
تأمین سوخت مواجه خواهند شد. بنابراین 
راهی جز بهینه سازی مصرف انرژی نداریم. 
او ادامــه داد: باید تنوع مصرف انرژی را بالا 
ببریم، کیفیت خودروها بــالا برود و دولت 
در مورد قیمت بنزین تصمیم گیری درستی 
داشته باشد. باید لایحه ارائه دهد و مجلس 
بررســی کند. البته اکنون زمــان اجرای آن 
نیست؛ زیرا در صورت بالارفتن قیمت بنزین، 
سفره و اقتصاد مردم دچار مشکل می شود 
و قیمت تمام کالاها افزایش می یابد. نتیجه 
اینکه طبقه پایین جامعه نمی تواند از پس 
زندگی خود برآیــد. بنابراین راهکار اصولی 
این است که باید این زنجیره را اصلاح کنیم. 
سنگدوینی تأکید کرد: امروز پالایشگاه ها ۱۶۲ 
هزار میلیــارد تومان از دولت مطالبه دارند. 
البته دولــت هم در زمینه خــوراک از آنها 
طلبکار است که باید تهاتر انجام شود. باید 
این مشــکلات به نوعی حل شــود و ما باید 
کنار هم بتوانیم مشــکل کمبود سوخت را 
حل کنیم که راه اصلی آن نیز بهینه ســازی 
مصرف است. برای افزایش قیمت نیز ابتدا 
باید ســاختار را اصلاح کنیــم. نمی توانیم 
افزایش قیمت را اعمال کنیم و سفره مردم 
دچار مشکل شود. باید ساختاری ایجاد شود 
که اگر درآمدی از افزایش قیمت به دســت 
آمد، به نفع مــردم بوده و به جیب اقشــار

 کم درآمد برود.

درباب منطق قیمت بنزین
پویا نعمت اللهی: رئیس جمهور در ســخنانی گفته اند که هیچ منطقی وجود ندارد 
که ما بنزین را به قیمت دلار آزاد بخریم و به قیمت سوبسیددار بفروشیم. این برای 
چندمین  بار اســت که از مقطع آغاز رقابت های انتخاباتی تاکنون، رئیس جمهور و 

نزدیکان او به موضوع قیمت بنزین اشاره می کنند.
در ســالیان گذشته کشورمان در دو مقطع زمانی و بعد از حدود یک قرن از آغاز 
فعالیت صنعت نفت، تبدیل به یک «صادرکننده بنزین» شده بود؛ مقطع اول مربوط 
به راه اندازی پالایشگاه ستاره خلیج فارس در حوالی سال ۱۳۹۷ و مقطع دوم مقارن 
ایام کرونا بود. گفته شده که یکی از لنگرگاه های تثبیت نسبی اقتصاد کشور در دوران 

کرونا همین منابع حاصل از صادرات فراورده بود.
کشــوری که ســالیان متمادی با مشــکل واردات فراورده مواجه بوده و سپس 
موفق به قطع واردات و حتی صادرات فراورده می شــود طبعا باید در سیاست های 
خود بازاندیشی کرده و ترتیباتی را اتخاذ کند که دوباره به مسیر قبلی برنگردد. ولی 
سرمستی و غرور حاصل از این دستاورد به حدی بود که اساسا همه فراموش کردند 

که چرا ما سال ها مجبور به واردات فراورده بودیم.
این ماجرا مدت زیادی طول نکشــید و به تدریج میزان صادرات کشور به سبب 
تأمیــن نیازهای داخلی کاهش یافت و نهایتا اکنون کشــور به  تدریــج وارد دوران 

ناترازی برخی فراورده ها شده است.
نگاهی به آمارهای رســمی می تواند به فهم موضوع کمک کند. برخلاف آنچه 
به نظر می رسد، بخش پایین دستی صنعت نفت تلاش چشمگیری در افزایش میزان 

تولید فراورده ها برای تأمین مصارف داخلی داشته است.
در سمت تقاضا، میزان مصرف متوسط بنزین در سال جاری به حدود ۱۲۵میلیون 
لیتر در روز رســیده است (در برخی مناسبت ها از این رقم هم فراتر می رود؛ مثلا در 

نوروز ۱۴۰۳ به اوج ۱۵۲ میلیون لیتر نیز رسید).
متوسط تولید بنزین موتور در سال ۱۴۰۰ حدود ۹۵٫۳ میلیون لیتر در روز بود  که 
این شاخص در پایان سال ۱۴۰۲ به ۱۱۴ میلیون لیتر رسید. متوسط تولید گازوئیل نیز 
در همین بازه زمانی به ترتیب حدود ۱۰۵٫۲ میلیون لیتر برای سال ۱۴۰۰ و حدود ۱۱۱ 
میلیون لیتر در سال ۱۴۰۲ بوده است. در ابعاد کلان تر باید به میزان تولید فراورده های 
اصلی و سایر فراورده ها نیز اشاره کرد. در سال ۱۴۰۰ میزان تولید فراورده های اصلی 
حدود ۲۸۰٫۹ میلیون مترمکعب و تولیــد فراورده های فرعی حدود ۵۱٫۱۶ میلیون 
مترمکعب در روز بوده که به این ترتیب میزان تولید پالایشگاه های کشور جمعا به 
حدود ۳۳۲٫۱۲ میلیون مترمکعب رســیده بود. این شاخص در سال ۱۴۰۱ به حدود 
۳۴۳ میلیون مترمکعب و در سال ۱۴۰۲ به ۳۴۸ میلیون مترمکعب در روز رسید که 
حاکی از رشد تولید صنایع پالایشی کشور است. هم اکنون در کشور ۱۰ پالایشگاه به 
تولید فراورده از نفت خام و میعانات گازی اشتغال دارند (تهران، آبادان، اصفهان، 

تبریز، شیراز، کرمانشاه، لاوان، بندرعباس، شازند و ستاره خلیج فارس).
آمارهای رسمی حاکی است در سه سال دولت قبلی، حدود ۲۷۰ هزار بشکه به 

«ظرفیت» پالایش نفت کشور افزوده شده است.
اما این میزان هرگز نمی تواند کفاف رشــد تقاضا باشــد؛ چراکه اولا رقم مذکور 
صرفا «ظرفیت»  پالایشی افزوده شده است و نه مقادیر حجمی واقعی، و ثانیا تمام 
آن بــه فراورده هــای اصلی مثل بنزین و گازوئیل تبدیل نمی شــود (درواقع ده ها و 

صدها فراورده دیگر در ضمن فرایند پالایشی تولید می شوند).
مســئله مهم تر آن اســت که حتی اگر سالانه یک پالایشــگاه هم احداث شود، 

بلافاصله در سال بعد از آن دچار کمبود ناگزیر فراورده خواهیم بود.
در واقــع هیچ ظرفیتی در جهــان نمی تواند با چاه ویل بــاک خودروهای تولید 
داخــل ما برابری کند. این در حالی اســت که صنعت پالایش کشــور با بیش از ۹۵ 
درصد ظرفیت خود مشغول فعالیت است و چندان نخواهد پایید که این وضعیت 
منجر به استهلاک  پیش رس این صنعت خواهد شد. مقابله با این وضعیت مستلزم 
سرمایه گذاری های بسیار سنگینی است که نه دولت و نه خود شرکت های پالایشی 
توان چنین ســرمایه گذاری هایی را ندارند. حال اگر مصرف و قیمت را از سال ۱۳۸۷ 
تا ســال جاری در یک نمودار کنار هم قــرار دهیم، آنگاه در مقاطع افزایش قیمت، 
نوعی شوک های کوتاه مدت در مصرف بنزین ایجاد شده و تحت تأثیر عوامل مختلف 
به ویژه کاهش ارزش پول ملی، با نرخ بیشتری افزایش یافته است. چنان که ملاحظه 
می شــود همه مسیرها و معابر مسدود اســت و اگر هم در مواردی و تاکنون آن را 
تعدیل کرده ایم به مدد منابع طبیعی و رانت نفت بوده اســت؛ ازاین رو با ارجاع به 
اظهــارات رئیس جمهور محترم، می توان این انتقاد را مطرح کرد که همان گونه که 
هیچ منطقــی وجود ندارد که بنزین با دلار آزاد خریداری شــود و با یارانه به مردم 
فروخته شــود، متقابلا هیچ منطقی قبول نمی کند که مردم مجبور به اســتفاده از 
 خودرو با مصرف دو برابر اســتاندارد باشــند یا خودروی خارجی بــا دلار ۵۰ هزار 
تومانــی وارد و بــا دلار ۲۰۰ هزار تومانی به مردم عرضه شــود (از حیث مقایســه 
دلاری قیمت یک خودرو در چین یا حتی امارات با قیمت همان خودرو در تهران). 
این همان چیزی اســت که وزیر جدید نفت نیز بــر آن تأکید کرده بود . او با تأکید بر 
اینکه راهکارهای قیمتی برای رفع ناترازی بنزین هرگز مد نظر نیســت، گفته است 
راهکارهای غیرقیمتی که به بخشی فراتر از وزارت نفت (یعنی در همکاری با دیگر 

سازمان ها و وزارتخانه ها) بازمی گردد، در دستور کار خواهد بود.
به هر تقدیر با آنکه به نظر می رســد ابزارهای قانونی نظیر قانون هدفمندی به 
بازنگری اصولی نیاز دارند، ولی از ظواهر امر چنین برمی آید که یکی از مأموریت های 
دولت چهاردهم این اســت که موضوع ناترازی بنزین و گاز را به هر شــکل ممکن 
سروســامان بدهد؛ ازاین رو خواه ناخواه و دیر یا زود این قضیه بر عهده دولت کنونی 

است و بالاخره باید انجام شود.

شــرق: میزان ناترازی برق امســال به ۱۸ هزار مگاوات رســید. 
فعالان صنعت بــرق پیش بینی می کنند  در صــورت ادامه این 
وضعیت، ناترازی برق به زودی به ۳۰ هزار مگاوات برق برســد؛ 
چرا که عمده برق کشــور از نیروگاه های حرارتی تأمین می شود 
که با سوخت گاز کار می کنند و از آنجا که کشور دچار کمبود گاز 
اســت، تولید برق از نیروگاه های حرارتی با چالش جدی مواجه 
شده اســت. با این حال، مدیران صنعت برق در سال های گذشته 
برای تأمین بــرق از نیروگاه های تجدیدپذیر هیچ رغبتی نشــان 
نداده اند؛ آن هم در حالی که کشــوری مانند آلمان بیشتر از تمام 
نیروگاه های حرارتی ایران برق خورشــیدی تولید می کند و چین 
 هر روز حدود هزار مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر را وارد مدار کرده 
اســت. از آن ســو، ترکیه، امارات و عربستان در منطقه، گام های 

بلندی برای تولید انرژی تجدیدپذیر برداشته اند.
این اهم موضوعاتی اســت که در نشســت کمیسیون انرژی 
اتاق ایران و انجمن انرژی های تجدیدپذیر مطرح شــد  و فعالان 
صنعت برق گریزی هم به مهم ترین مشکلات صنعت برق زدند.

نیاز ۲۰ میلیارد دلاری به سرمایه گذاری در صنعت برق
در ابتــدای این نشســت، محمدامیــن زنگنه، دبیــر انجمن 
انرژی های تجدیدپذیر،  توضیح داد:  «در تابستان گذشته، ۱۸ هزار 
مگاوات ناترازی برق  در کشــور داشتیم که معادل جمع مصرف 
برق دو یا سه کشور همســایه ایران است. برای اینکه این میزان 
کسری برق جبران شود، به ۲۰ میلیارد دلار منابع مالی نیاز داریم 
تا کمبود برق به عدد صفر برسد. اگر رشد مصرف سال آینده برق 
را در نظر نگیریم که حدود پنج تا هفت درصد در ســال اســت، 
به نقطه صفر می رســیم ولی این فرض محال اســت. از سوی 
دیگر، منابع مالی کافی برای این ۲۰ میلیارد دلار ســرمایه گذاری 
نداریم. سیســتم بانکی کشــور زیر ذره بین بانک مرکزی است و 
پرداخت وام تکلیفی در اولویت اســت. صندوق توســعه ملی 
هم ۲۰ میلیارد دلار پول دارد که برای توسعه کل صنعت کشور 
هزینه می شــود و نمی تواند فقط به صنعت برق اختصاص پیدا 
کند. از طرفی مردم به بازار سرمایه بی اعتماد هستند و این بازار 
عمق کافی ندارد و تأمین مالی از این بازار مشــکل دارد. بنابراین 
یک چالش اساسی برای رفع ناترازی برق، تأمین سرمایه است».
او ادامه داد: «مشــکل اصلی برای رفع کســری برق، تأمین 
تجهیزات نیروگاهی اســت که  منابع مالی آن باید به  صورت ارز 
تأمین شود، اما در شرایط حاضر کشور ارزآوری پایین است. طبق 
برنامه هفتم توسعه، ســالانه باید دوهزارو ۴۰۰ مگاوات نیروگاه 
تجدیدپذیر احداث شــود و این میزان نیروگاه در سال به یک و نیم 
میلیــارد دلار منابع مالی نیاز دارد که یــک میلیارد دلار آن باید 
به  صورت ارز باشــد. اما در شرایط تنگنای ارزی، این میزان ارز از 
کجا باید تأمین شــود؟ ضمن اینکه دولت در حوزه حل مشــکل 
ناترازی بــرق، جزیره ای عمــل می کند. وزارت نیرو با شــرکتی 
قرارداد احداث نیروگاه امضا می کند، ولی وزارت صنعت، معدن 
و تجارت ثبت سفارش نمی کند. به نظر می رسد مشکل برق در 
کشور جدی گرفته نشده  یا دولت به  صورت واحد عمل نمی کند. 
مثلا در تابستان گذشته مقدار زیادی از تجهیزات در گمرک مانده 

و ثبت سفارش نمی شد و در همان حال برق صنایع قطع می شد 
یا شــرکت هایی پنل و اینورتر وارد کشــور کرده بودند، اما چون 
زمین نداشــتند که آنها نصب شــود، تجهیزات در انبارها مانده 
بود؛ درحالی که بیشــترین نیاز را به تولید برق داشتیم. از طرفی 

دریافت مجوز برای احداث نیروگاه کاری زمان بر است».
دبیر انجمن انرژی های تجدید پذیر همچنین گفت: «مشــکل 
مهــم دیگــر، گرفتن طلب بخــش خصوصی از دولت اســت. 
ســرمایه گذاری که نتواند پــول خود را از دولــت وصول کند  و 
بازپرداخت هایش دچار مشــکل شــود، بانک یا صندوق توسعه 
ملی او را به  عنوان مشتری بدحساب می شناسد و سیستم مالی 
کشور به سرمایه گذاری بدبین می شود. صنعت تجدیدپذیر برای 
تحقــق اهداف خود نیــاز دارد جریان مالی پایــدار تعریف کند. 
درحال حاضر، با وجود تخصیص منابعی برای پرداخت مطالبات 
تجدیدپذیــر در قانون بودجه ســال ۱۴۰۳ از محل ماده ۳ قانون 
مانع زدایی از توسعه صنعت برق، همچنان این تخصیص انجام 
نشده و نیروگاه های تجدیدپذیر  برای دریافت حق طبیعی خود از 
محل ماده ۱۶ قانون جهش تولید دانش بنیان در تلاش هســتند 

و نتیجه ای نگرفته اند».
زنگنه دربــاره راه اندازی تابلوی ســبز بــورس انرژی گفت: 
خریدار این تابلو صنایع بزرگ هســتند، نــه دولت. دولت باید از 
صنعت برق و تجارت برق خارج شــود، تابلوی ســبز را تقویت 
کند و ســرمایه گذار خیالش راحت  شــود تا صنایع بزرگ پولش 
را بازگرداند و سیســتم پایدار بماند. ولی اگر دولت مثل ســابق 
خودش خرید تضمینــی کند، منابع کافی نــدارد و باعث تکرار 

بحران می شود.
او در ادامــه تأکیــد کرد: در ســال جاری، ۱۸ هــزار مگاوات 
ناترازی برق در کشور وجود داشت و پیش بینی می شود  اگر تولید 
و توزیع برق رشــد نکند، میزان ناترازی برق به ۳۰ هزار مگاوات 
برسد. از آن سو، با وجود ناترازی گاز در کشور، نهایت میزانی که 
می توان نیروگاه حرارتی را وارد مدار کرد، فقط ۲۰ هزار مگاوات 
است؛ بنابراین باید روی نیروگاه های تجدیدپذیر حساب باز کنیم.

به گفته زنگنه، چین روزانه هزار مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر 
 وارد مــدار کرده اســت؛ یعنی میــزان ناترازی ایــران در ۱۸ روز 
قابل حل اســت. چراکه این نیروگاه ها سریع وارد مدار می شوند 
و می بینیم که آلمان با وجود اینکه وســعت ســرزمینی بســیار 
کمتری نســبت به ایران دارد و پتانسیل انرژی خورشیدی کشور 
ما را ندارد، تا کنون ۸۱ هزار مگاوات نیروگاه خورشــیدی احداث 
کرده اســت. این درحالی اســت که ظرفیت تولید برق حرارتی 

ایران فقط حدود ۷۰ هزار مگاوات است.

بدحسابی دولت دردسرساز شده است
در ادامه آرش نجفی، رئیس کمیســیون انــرژی اتاق ایران، 
گفت:  «پیش بینی می شــود برای ســال آینده ۲۴ هزار مگاوات 
کسری برق داشته باشیم و برآورد می شود در نیروگاه های تولید 
برق، ۱۷ میلیارد دلار سوخت مایع مصرف شود. کشور هم اکنون 
در تابســتان و زمستان مشکل سوخت دارد. ۶۰ تا ۷۰ روز صنایع 
پتروشیمی و صنایع فولادی را از گاز محروم می کنند تا گاز منازل 
و گاز مصرفــی نیروگاه های حرارتی را تأمین کنند. 
این درحالی اســت که ایران دومین کشــور دارنده 
ذخایر بزرگ گاز جهان است و از همه جهت برای 
تولید انرژی مزیت دارد؛ اما این وضعیت ماحصل 

سوء مدیریت است».
او در ادامــه افزود: میزان تابش آفتاب در اروپا 
با ایران قابل  مقایســه نیســت، ولی ســهم انرژی 
تجدیدپذیر در سبد انرژی آنها به سقف ۵۰ درصد 
رســیده  و در منطقــه ۲۰ هــزار مــگاوات نیروگاه 

خورشیدی راه اندازی شده است.
رئیس کمیســیون انرژی اتاق ایران تأکیــد کرد: صنعت برق 
کشور ورشکسته شده  و نپرداختن به موقع مطالبات تولیدکنندگان 

برق،  مشکل آفرین شده است.
نجفی همچنین از ضرورت تأســیس نهاد تنظیم  کننده برق و 
رگولاتوری گفت و توضیح داد: انحصار در همه جا فارغ از فساد، 
ناکارآمدی به همــراه دارد. خرید، فروش، قیمت گذاری و توزیع 
انحصاری است و انحصار به صنعت برق ضربه زده است. باید 
نهاد رگولاتوری تأسیس شود تا بخشی از مشکلات صنعت برق 
حل شــود. ضمن اینکه باید تأکید کرد  تجهیزات مربوط به تولید 
انرژی تجدیدپذیر مشــمول تحریم نیســت و بخش خصوصی 
می تواند در این حوزه وارد شــود و از طرفی تجارت گواهی کربن 
هم در این حوزه قابل  پیگیری است. همچنین بخش خصوصی 
می تواند سرمایه گذاری مولد کند؛ اما این موضوع پیش نیازهایی 
دارد و دولــت باید موانع ســرمایه گذاری در صنعت برق را رفع 

کند.

گرفتاری تأمین سوخت نیروگاه های برق
در ادامه این نشســت، داود مددی، رئیس انجمن انرژی های 
تجدیدپذیــر ایران، توضیــح داد: کمبود بــرق در زمان های اوج 
مصرف ســال ۱۴۰۲ حــدود ۱۲  هزارو ۴۴۳ مــگاوات بود که در 
ســال ۱۴۰۳ به حدود ۱۸ هزار مگاوات رســید و بــرای رفع این 
کمبود حداقل به ۱۵ میلیارد دلار ســرمایه گذاری نیاز اســت که 
اگر بخواهیم تجهیزات شــبکه و پســت و انتقال برق را هم در 
نظر بگیریم، میزان ســرمایه گذاری مورد نیاز به ۲۰ میلیارد دلار 
می رسد. بااین حال، سرمایه گذاران با مشکلات متعددی از جمله 
نارســایی های تأمیــن منابع مالی و کمبود ارز مواجه هســتند و 
ناهماهنگی های اجرائی در دولت بر این مشکلات افزوده است.

او به چالش های کمبود برق در سال ۱۴۰۳ اشاره کرد و گفت: 
با توجه به روند افزایش مصرف سالانه که به پنج درصد رسیده 
است، ما در سال ۱۴۲۲ به ظرفیت تولیدی برق معادل ۱۶۲ هزار 
مگاوات نیاز خواهیم داشت. در زمان پیک، این نیاز به ۲۰۰ هزار 
مگاوات خواهد رسید؛ درحالی که ظرفیت فعلی ما فقط ۹۱ هزار 
مگاوات است. این به آن معناست که کشور با کمبود تولیدی به 

میزان ۱۱۰ هزار مگاوات مواجه خواهد بود.
مددی  به مشــکلات تأمین سوخت نیز اشــاره کرد و افزود: 
در صــورت تولید ۵۰ هــزار مگاوات برق از طریــق نیروگاه های 
حرارتی، بــا کمبود ۶۰ هزار مگاوات برق مواجه خواهیم شــد. 
برای غلبه بر این مشــکل، نیازمند سرمایه گذاری و فعالیت های 
گســترده ای هستیم تا این کمبود را جبران کنیم. در برنامه هفتم 
توسعه، هدف ایجاد ۱۲ هزار مگاوات از منابع تجدیدپذیر تعیین  
شده اســت که شامل هزارو ۸۰۰ مگاوات برق خورشیدی و ۶۰۰ 
مگاوات برق از نیروگاه های بادی اســت. برای تحقق این هدف، 
نیازمند سرمایه گذاری ۱.۶۲ میلیارد دلاری هستیم که ۷۰ درصد 

آن باید از منابع ارزی تأمین شود.
رئیس انجمن انرژی های تجدیدپذیــر تأکید کرد: دولت باید 
تصدی گــری در حوزه برق و انرژی هــای تجدیدپذیر را کمتر کند 
تا اعتماد بخش خصوصی جلب شــود. در دولت باید مالکیت 
ســرمایه گذار و تولیدکننده بر تولید به رســمیت شناخته شود و 
جلوی بخشی نگری گرفته شود. همچنین دولت باید رفع موانع 
تولید برق را در دســتور کار قرار دهد و  بــرای تأمین منابع مالی 
از ظرفیت های مختلف اســتفاده کند. در حال حاضر توزیع ارز در 
اختیار صنعت، معدن و تجارت اســت و ایــن وزارتخانه  صنایع 
خــود را در اولویت قرار می دهد، نه برق را. دولت باید ارز وزارت 
نیرو برای توســعه تجدیدپذیرهــا را از وزارت صنعت، معدن و 

تجارت تفکیک کند.

تولیدکنندگان برق می گویند  ایران در بهره برداری از انرژی های تجدیدپذیر عقب ماندگی درخور توجهی را تجربه می کند 

غفلت بزرگ صنعت برق

گزارش يادداشت
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